
11. november 2009

I medfør af § 36, stk. 1 i Forretningsorden for Inatsisartut fremsætter jeg herved 
følgende spørgsmål til Naalakkersuisut:
(Medlem af Inatsisartut Hans Aronsen, Inuit Ataqatigiit)

Spørgsmål til Naalakkersuisut:

Hvilke planer har Naalakkersuisut i henseende til at interesserede borgere over-
tager forskellige indhandlingsanlæg, hvor der fra og med 2010 ikke foreligger 
planer for fortsat produktion.

Begrundelse:

I januar måned i år blev det overfor det daværende Landsstyre samt Grønlands 
Hjemmestyre meddelt, at Royal Greenland A/S og Arctic Greenfood A/S fra og 
med 2010 anså flere produktionsanlæg for urentable, hvorfor nævnte selskaber 
ikke havde planer m.h.t. fortsat produktion flere steder. Selvom man kunne have 
forventet en større åbenhed om disse forhold, er det sørgeligt og ærgerligt at 
disse  forhold  først  bliver  synliggjort  efter  nyvalget.  En  konsekvens  af  denne 
laden stå til  har nu bevirket, at erhvervsgrundlaget i  flere bygder og byer er 
blevet svækket, eftersom fiskerne nu ikke havde et indhandlingssted længere og 
at produktionsmedarbejderne dermed mister deres arbejdspladser. Dette sker på 
trods  af,  at  interesserede  borgere  siden  forholdet  blev  kendt  allerede  havde 
udvist en vilje til at overtage disse produktionsanlæg.

På baggrund heraf ønsker jeg oplyst, om Naalakkersuisut har initiativer i gang 
eller planer hvad angår muligheden for at borgerne overtager anlæg med henblik 
på fortsat produktion.

Endvidere ønsker jeg at Naalakkersuisut oplyser mig om hvilke planer der er for 
fortsat  drift  i  de  anlæg,  som Arctic  Prime  Production  A/S  hidtil  har  drevet  i 
Qaqortoq, Nanortalik og i Kuummiut på østkysten.


